



Edhem Eldem, Ph.D.

Professor der Geschichte

Bogaziçi University, Istanbul

Born in 1960 in Geneva, Switzerland

Studied Political Science at the Boggaziçi University Istanbul and at the Université de Provence, Aix-Marseille

ARBEITSVORHABEN

Das osmanische Kleinbürgertum zwischen Reich und Republik

The project is based on the quantitative and qualitative exploitation of some 6,000 files kept by the Imperial Ottoman Bank on its staff between the 1890s and the 1930s. The very detailed and highly standardized information contained in these files on these individuals' identity, nationality, religion, education, language skills, former employment, working skills, and references will enable the constitution of an empire-wide sample consisting of mostly white-collar workers covering the last three decades of the Ottoman Empire and the first decade of the Turkish Republic. The assumption is that this database is likely to constitute a representative and dynamic sample of a local petty bourgeoisie in the face of the transformations brought by modernization in all its forms during the period under study. Of particular interest is that the sample covers three crucial periods of Ottoman/Turkish history: the relative stability of a quasi-colonial situation of dependency (1890-1912), the tragic and ideologically loaded decade of conflict before and after the Great War (1913-22), and the dawning of a nationalist, modernist, and authoritarian regime (1923-33). The principal appeal of the sample lies in the nature of the data collected, and more specifically in the fact that it combines a quantitative strength - 6,000 individuals - with a diachronic dimension - the possibility of following trends over a period of 40 years - and a rather exceptional qualitative depth. This last point is particularly striking if one considers that every file comes with a full-body photograph and such precious details as the distinction between spoken and written languages. In short, then, I hope to bring a much-needed level of precision and sophistication to the issues of social transformation, ethnic and religious coexistence, and Levantine cosmopolitanism under the combined effects of economic growth, modernization, acculturation, and ideological polarization from empire to republic.

Recommended Reading

- Eldem, Edhem. French Trade in Istanbul in the Eighteenth Century. Leiden: Brill, 1999.
- A History of the Ottoman Bank. Istanbul: Ottoman Bank Historical Research Center, 1999.
- (with Nicolas Vatin). L'épitaphe ottomane musulmane XVIe-XXe siècles. Contribution à une histoire de la culture ottomane. Paris et al.: Peeters, 2007.

Eine illustrierte Datenbank des Kleinbürgertums? 6000 Angestellte der [Imperial] Ottoman Bank, 1890 - 1930

Die Archive der Osmanischen Bank in Istanbul verfügen über einen sehr umfangreichen Personalaktenbestand, der aus etwa 6000 Einzelakten besteht und der von den frühen 1890ern bis in die frühen 1930er Jahre reicht. Die sehr detaillierten und äußerst standardisierten Daten, die sich in diesen Akten befinden, erlauben die Rekonstruktion von individuellen Profilen; diese beruhen auf genauen Informationen zu Identität, Nationalität, religiöser Zugehörigkeit, Sprachkenntnissen, Ausbildung, früheren Anstellungen, beruflichen Kenntnissen und Fähigkeiten, familiären Bindungen zu Bankangestellten und Referenzen bzw. Empfehlungen. Zu diesem Informationsreichtum kommt noch hinzu, dass jeder Akte eine Ganzkörperfotografie des Angestellten beigegeben ist. In meinem Projekt geht es um diesen Datenbestand als möglicherweise repräsentative Stichprobe eines Angestellten-Kleinbürgertums in einem religiös, ethnisch und kulturell vielfältigen Umfeld - eines Kleinbürgertums, das mit den radikalen Veränderungen jener Zeit konfrontiert wurde: von der relativen Stabilität einer quasi-kolonialen Anhängigkeitssituation (1890 - 1912) über das tragische und ideologisch aufgeladene Jahrzehnt der Konflikte vor und nach dem Ersten Weltkrieg (1913 - 1922) und schließlich bis hin zu den Anfängen eines nationalistischen, modernen und autoritären Regimes zur Zeit der Kemalistischen Republik (1923 - 1933).

Das Kolloquium besteht aus vier Hauptteilen:

1. Einem kurzen Abriss des allgemeinen Kontextes der Geschichte der Bank und meiner vorangegangenen Forschung in ihren Archiven als einer möglichen Quelle der politischen, sozialen und kulturellen Geschichte des Osmanischen Reiches und der türkischen Republik;
2. einer Präsentation anhand von konkreten Beispielen, die uns Aufschluss geben soll über Beschaffenheit, Format und Inhalt der Akten und der primären Eingabemaske, mit der diese Informationen verarbeitet wurden;
3. einer Erörterung der Hauptprobleme, die ich ansprechen möchte, und der Forschungsfragen, die ich als Mittel heranziehen möchte, um diese Ziele zu erreichen;
4. einer unvoreingenommene und offene Frage, wie man die faszinierendsten und verblüffendsten Elemente dieser Datenbasis - die Fotografien - in die Analyse integrieren kann.

PUBLIKATIONEN AUS DER FELLOWBIBLIOTHEK

Eldem, Edhem (2017)

Early Ottoman archaeology : rediscovering the finds of Ascalon (Ashkelon), 1847

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=166531703>

Eldem, Edhem (Leiden,2012)

Making sense of Osman Hamdi Bey and his paintings

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=1726652920>

Eldem, Edhem (2012)

The archaeology of a photograph : Philipp Anton Dethier and his "Group for the history of Greek Art"

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=1046432486>

Eldem, Edhem (2012)

Die Schätze der Antike sind kein Spielzeug

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=1046429973>

Eldem, Edhem (2011)

Chaos and half measures : the Ottoman monetary system of the nineteenth century

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=687464609>

Eldem, Edhem (Athens,2011)

The economic development of southeastern Europe in the 19th century

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=687462525>

Eldem, Edhem (Karaköy, Istanbul,2011)

Scramble for the past : a story of archaeology in the Ottoman Empire, 1753 - 1914

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=672756749>

Eldem, Edhem (Paris,2010)

Le voyage à Nemrud Dağı d'Osman Hamdi Bey et Osgan Efendi (1883)

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=630160899>

Varia Anatolica ; 23

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=630160899>

Eldem, Edhem (2007)

Urban voices from beyond: identity, status and social strategies in Ottoman Muslim funerary epitaphs of Istanbul (1700-1850)

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=824469542>

Eldem, Edhem (2007)

Les dossiers des employés de la Banque impériale ottomane

<https://kxp.k1oplus.de/DB=9.663/PPNSET?PPN=824468910>